

etui.hesamail

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

#192 - April 2022

Publications



A case for an EU directive addressing work-related psychological risks An eastern European perspective

Work-related psychological risks (PSR) pose an ever-growing problem for modern labour. Awareness of the problem and approaches to its legal regulation vary across the EU. Many central and eastern European states still lag behind in addressing the problem in their national legislation. [Find out more](#)

etui.

News

The inclusion of reprotoxic substances to protect millions of workers

On the occasion of the recent publication in the Official Journal of the EU of the revised text of the Directive on Carcinogens, Mutagens and Reprotoxins at Work (Directive (EU) 2022/431), we interviewed Tony Musu, the senior researcher of the European Trade Union Institute (ETUI) who has been following this dossier for the European trade unions. [Find out more](#)

The home as office—what's gender got to do with it?

The rise of home-based telework should finally dispel the notion that only work in the public sphere is, really, 'work'. The division of social space into the private sphere of the home and the public domain is a legacy of the industrial revolution with many enduring ramifications for gender inequality. [Find out more](#)

P&O Ferries under scrutiny for the sudden sacking of 800 crew members

P&O Ferries, a British shipping company operating ferries to Ireland and continental Europe, sacked 786 crew members on 17 March to replace them with cheaper workers earning as little as £1.80 an hour – almost four times lower than the national minimum wage. Many of them were sacked by video message. [Find out more](#)

AK Europa's response to the ongoing debate on Intelligent Transport Systems

On 24 March 2022, the Austrian Federal Chamber of Labour (AK Europa)

published a position paper on the deployment of Intelligent Transport Systems (ITS) in road transport. The paper raises concerns about data protection in response to the European Commission's proposal amending Directive 2010/40/EU which provides the framework for ITS regulation in the EU. [Find out more](#)

Paris public transport strike

On Friday, 25 March 2022, the Paris public transport network experienced major disruptions due to a work stoppage by drivers opposed to the bus network being opened up to competition. The Paris public transport operator, RATP, is set to gradually lose its monopoly by 1 January 2025, the date when the Paris bus network will be opened to competition. The competitive bidding process is being conducted under a long-standing European regulation. [Find out more](#)

Teleworking: winners and losers

The French Ministry of Labour's employment research unit DARES (Direction de l'animation de la recherche, des études et des statistiques) has published the results of its "TraCov" survey, looking at the consequences of the health crisis on working conditions. One of the issues raised was the question of teleworking and its impact on workers' health. Based on a sample of 5,220 employees, this section of the survey distinguished five groups of teleworkers: exclusive, intensive, vulnerable, occasional and exceptional. [Find out more](#)

Save the date



22-24 June 2022

ETUI-ETUC conference

A blueprint for equality

Please pay particular attention to

- Panel 6: Unequal protection against occupational risks
- Panel 14: Work-related psychosocial risks and health inequality: how to prevent suffering that comes with a price tag?

[To find out more and register](#)

etui.hesamail

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

#192 - avril 2022

Publications



Plaidoyer en faveur d'une directive européenne sur les risques psychologiques liés au travail

Une perspective d'Europe de l'Est

Uniquement disponible en anglais.

[Lire la suite](#)

etui.

News

L'ajout des substances reprotoxiques pour protéger des millions de travailleurs

A l'occasion de la publication récente dans le Journal Officiel de l'UE du texte révisé de la Directive sur les Cancérogènes, les Mutagènes et les Reprotoxiques au travail (Directive (UE) 2022/431), nous avons interrogé Tony Musu, le chercheur principal de l'Institut syndical européen (ETUI) qui a suivi ce dossier pour les syndicats européens. [Lire la suite](#)

La maison en guise de bureau – que vient faire le genre dans tout ça ?

L'essor du télétravail à domicile devrait enfin tordre le cou à l'idée reçue selon laquelle seul le travail réalisé dans la sphère publique constitue « réellement » du travail. La division de l'espace social entre la sphère privée du foyer et l'espace public est un héritage de la révolution industrielle dont les ramifications sur l'inégalité des sexes sont nombreuses et persistantes.

[Lire la suite](#)

P&O Ferries sur la sellette pour le licenciement subit de 800 membres d'équipage

Le 17 mars 2022, P&O Ferries, une compagnie maritime britannique exploitant des ferries vers l'Irlande et l'Europe continentale, a licencié 786 membres d'équipage pour les remplacer par des travailleurs moins chers ne gagnant que 1,80 livre sterling par heure, soit près de quatre fois moins que le salaire minimum national. Nombre d'entre eux ont été licenciés par le biais d'un message vidéo. [Lire la suite](#)

Réponse d'AK Europa au débat en cours concernant les systèmes de transport intelligents

Le 24 mars 2022, la Chambre fédérale du travail d'Autriche (AK Europa) a publié un document de position portant sur le déploiement des systèmes de transport intelligents (STI) dans le transport routier. Le document soulève les inquiétudes liées à la protection des données en réponse à la proposition de la Commission européenne de modifier la directive 2010/40/UE qui définit le cadre de la réglementation des STI dans l'UE. [Lire la suite](#)

Grève du réseau des transports public parisien

Ce vendredi 25 mars 2022, le réseau des transports public parisien a connu de fortes perturbations en raison d'un arrêt de travail des conducteurs, opposés à l'ouverture du réseau de bus à la concurrence. La Régie Autonome des Transports Parisien (RATP) devrait perdre progressivement son monopole d'ici au 1er janvier 2025, date à laquelle le réseau de bus parisien sera ouvert à la concurrence. Le processus de mise en concurrence intervient dans le cadre d'une réglementation européenne déjà ancienne.

[Lire la suite](#)

Les gagnants et les perdants du télétravail

La Direction de l'animation de la recherche, des études et des statistiques (Dares) du ministère du Travail français a publié les résultats de son enquête « TraCov », consacrée aux conséquences de la crise sanitaire sur les conditions de travail. Parmi les problématiques soulevées, on retrouve la question du télétravail et son impact sur la santé des travailleurs. Basée sur un échantillon de 5220 salariés, ce volet de l'enquête distingue cinq

groupes de télétravailleurs : exclusifs, intensifs, vulnérables, occasionnels et exceptionnels. [Lire la suite](#)

Date à retenir



22-24 juin 2022

Conférence ETUI-CES

A blueprint for equality

Signalons en particulier les panels 6 et 14 :

- Une protection inégale contre les risques professionnels
- Risques psychosociaux liés au travail et inégalités de santé : comment prévenir une souffrance qui a un coût ?

[Pour en savoir plus et s'enregistrer](#)

ETUI respects your privacy. We are updating our data protection policies following the GDPR principles and legal requirements. You have the right to ask further information on how your data is used by contacting dataprivacy@etui.org. If you wish to modify your personal data in our database you can contact mnikolova@etui.org.

We would like to keep in touch with you. To update your preferences regarding the information you would like to receive from the ETUI please [click here](#)

The ETUI is financially supported by the European Union. ETUI, aisbl
2021

Koning Albert II Laan 5
Boulevard du Roi Albert II, 5
Brussels, 1210
Belgium



[Unsubscribe or modify mailing preferences](#)
[Unsubscribe from all ETUI e-mail communication](#)